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Allerslev, september 2023 
 
Allerslev Skolebestyrelse mener overordnet: 
 

- Vi finder det dybt bekymrende, at Lejre Kommune har underprioriteret og udsultet 
folkeskolen igennem en årrække, så vi nu står i en situation, hvor der mangler mindst 15 
millioner bare for at dække: ’lovpligtigt undervisningstimetal, vikardækning, og 
ressourcetimer mv.’  
 

- I 2023 er Lejre nummer 95 ud af 98 kommuner i den økonomiske tildeling til skolerne. 
Lejre bruger langt færre penge på folkeskolerne end sammenlignelige kommuner. Derfor er 
vi helt uforstående overfor, at der nu er tale om nye besparelser. Vores skoler har brug for 
markant flere midler til personale og materialer – ikke færre. 
 

- Allerslev Skole er kommunens største skole (på elevtal) med den største klassekvotient - 
og de mange store klasser giver akut behov for flere to-voksen-timer. 
 

- Ombygningen af vores skole vil kræve flere administrative og ledelsesmæssige ressourcer. 
 

- Det er helt uansvarligt, at Lejre Kommune ikke afsætter penge til lærernes 
kompetenceudvikling. Folkeskolen har behov for løbende såvel faglig som pædagogisk 
opkvalificering.  

  
- Et politisk ønske om øget inklusion vil kræve langt mere kompetenceudvikling. Og kan 

naturligvis ikke komme på tale før det hul, som kommunen har identificeret i skolernes 
budget, er lukket. Herefter skal der findes yderligere nye midler til at understøtte inklusions-
ambitionen. 

 
Børn har brug for voksne 
Børn har brug for voksne der vil dem, har tid til dem og kender dem, og med det 
økonomiske pres, der allerede ligger på skolerne er der ikke tid og overskud til at opfylde 
dette behov. Personalet knokler og gør det godt. Vi kommer langt, men vi har for længst 
nået grænsen for, hvor meget man kan forlange af dem. 
 
Det er en stor belastning for både børn og personale hver dag at være i klasser med 26,27 
og 28 børn – i små lokaler som er dimensioneret til færre børn. Det giver uro, som i sidste 
ende går ud over vores børns læring og trivsel.  
 
At turde satse 
"I Lejre Kommune satser vi på vores børn og unge." Sådan lyder det i Lejres skolevision, 

der også konkluderer, at folkeskolen er ”et af de vigtigste steder i Lejre Kommune.” 

Men de luftige ord har jo slet ingen sammenhæng med den politik, I fører.  

Vi vil derfor opfordre kommunens politikere til at bruge mindre tid på at skrive politikker og i 

stedet – ja satse mere på vores børn og unge.  



Det kommer ikke af sig selv. Så I kan passende starte med at skære tid- og 

ressourceforbruget helt i bund på den aktuelle børne- og ungepolitik for Lejre Kommune. 

Brug hellere tiden på at politikerne kommer ud og møder os, der sidder i bestyrelserne, så 

vi kan komme i gang med at arbejde med de konkrete udfordringer.   

Kommunen har selv ført en aktiv branding og udbygning – i høj grad målrettet mod 
børnefamilier. Vi er derfor helt uforstående for, at kommunalbestyrelsen prioriterer 
folkeskolerne så lavt.   
 
Vi mangler 21 millioner – besparelser er urealistiske 
Lejre Kommune har selv beregnet, at der mangler 15 millioner på skoleområdet i lønkroner 
alene, samt yderligere 6 millioner til driften. Fx fremgår det af kommunalbestyrelsen den 
26.juni 2023, punkt 12 at der mangler 15,3 mio. kr. i skole og SFO i forhold til nuværende 
tildeling. Det er ifølge forvaltningen det minimumsbeløb, der mangler for at sikre: 
 
”en reel dækning til lovpligtigt undervisningstimetal inkl. vikardækning, og øvrige indsatser 
som ressourcetimer, holddeling mv.” 
 
Allerslev Skoles bestyrelse bemærker, at kommunens forvaltning og politikere i flere år har 
været bekendt med, at Lejre prioriterer folkeskolerne lavere end såvel nabokommuner 
som sammenlignelige kommuner og langt under både regions- og landsgennemsnit.   
 
Selv om der skal findes 36 millioner i varige besparelser, så mener vi, at skoleområdet 
gennem de sidste 11 års manglende fremskrivning i forhold til løn- og prisudvikling har 
betalt sin del. Det hul på 21 millioner, det har skabt i Lejres folkeskoler, oplever vi dagligt 
konsekvenserne af. Vi oplever, at der er en direkte sammenhæng mellem børns dalende 
trivsel og de til stadighed færre ressourcer på skoleområdet.  
 
De opgaver, der ligger i horisonten, i forhold til stærke fællesskaber og inklusion kræver 
investering i rammer, kompetencer og arbejdstid generelt. Selvom der forventeligt følger 
penge med den opgave, hænger det ikke sammen, hvis kommunen giver med den ene 
hånd og tage med den anden hånd. Det er bestemt ikke tid for besparelser på 
skoleområdet. 

 
Ny fordeling af penge mellem skolerne: stordriftsfordele er ikke uendelige 

Mens Lejre Kommune ligger helt i bund, når det gælder kroner per elev i folkeskolen, er 
Allerslev skole den skole i kommunen, som modtager det laveste beløb per elev.  

Vi har forståelse for, at der er forskelle mellem skolerne og det kan være billigere at drive 
skole, når der er mange elever i hver klasse. Men de store skoler har ikke uendelige 
stordriftsfordele. Vi er langt over grænsen, hvor stordriftsfordele bliver til stordriftsulemper. 
Og det er meget svært for vores børn, forældre og personale at se fordelen ved at være 28 
i en klasse.  

Allerslev Skolebestyrelse er derfor dybt forundret over, at kommunen nu lægger op til at 
fordele pengene på en ny måde, hvor de store skoler og Allerslev i særdeleshed 
prioriteres lavest.  



Vi bakker fuldt op om alle kommunens skoler, men det er et politisk ansvar at finansiere 
skolerne på forsvarlig vis, og det kræver at Allerslev får et markant løft.  

Vi er dog endnu mere forundrede over, at der ikke er transparens om hverken den 
eksisterende tildelingsmodel eller den nye model, som det fremgår af materialet (og video) 
fra kommunalbestyrelsens møde den 26. juni.  

 

Konkrete kommentarer til sparekatalog 2: 

PPR 
Vi ser med bekymring på forslaget om reduktion i PPR. Vi oplever ikke, at PPR har 
ressourcer til at levere støtte i det omfang, skolen har behov for i dag. Med en øget 
inklusion i sigte vil der være behov for mere støtte fra PPR, ikke mindre. I forhold til 
skolevisionen om stærke fællesskaber vil det være helt skævt at gennemføre denne 
besparelse.   
 
Administration og teknisk service 
Det forestående byggeri på Allerslev Skole vil både kræve ledelse, administration og 
teknisk service, og vi ser derfor med yderligere bekymring på forslagene om 
ledelsesreduktion og reduktion af en stilling på skoleområdet i teknisk service.  
 
Desuden er der en administrativ opgave i sparekataloget, der i dag løses ved at CBL 
betaler Hvalsø skole for at løse opgaven. Såfremt denne besparelse gennemføres, skal 
opgaven lægges ind i CBL og ikke fordeles ud på de enkelte skoler.  

 
Stigning i SFO-takst 
Mange børn er allerede overladt til sig selv en stor del af dagen. Der er helt basalt ikke 
arbejdstid til at alle børn taler med en voksen i SFO-tiden. Som Lejre kommune selv har 
iudregnet, mangler der allerede ca tre millioner i kommunens SFO-budget. 

I sparekatalogets tekst lyder det som om, at en stigning i SFO-taksten blot vil bringe os på 
niveau med Roskilde. Det er langt fra tilfældet idet Roskilde Kommunes bidrag pr. barn er 
næsten dobbelt så stort.  

Med en stigning i forældrebetalingen vil forældre i Lejre altså betale mere for mindre. 

Kompagnonundervisning 
Uden kompagnonundervisningen i musik i 0. klasse er det vanskeligt for skolen at lave 
noget som helst musik med 0.-klasserne. Oplevelsen af en musiklærer, der på alle mulige 
måder bringer noget anderledes ind i skoledagen, har stor værdi for de nye skoleelever. Vi 
oplever at de få penge, gør en stor forskel.   

 


